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§ 1  Godkännande av föredragningslistan 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden fastställer den av ordföranden föreslagna föredragningslistan för 

sammanträdet. 
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§ 2  Anmälan av inlämnade medborgarförslag 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att bereda ett medborgarförslag om 

förbättringar i Fagerlidsparken och skyltning i Fagersjöskogen. 

2. Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att bereda ett medborgarförslag om 

modulhus och upprustning av lekredskap i parkleken Fagerlid. 

 

Ärendet 

Följande medborgarförslag har lämnats in till stadsdelsnämnden, vilket förvaltningen hade 

redovisat till nämnden i en sammanställning daterad 2016-09-13. 

 

 Förbättringar i Fagerlidsparken och skyltning i Fagersjöskogen 

Dnr 1.2.4-489/2016 

 

 Modulhus och upprustning av lekredskap i parkleken Fagerlid  

Dnr 1.2.4-562/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) föreslog att nämnden skulle uppdra åt förvaltningen att bereda 

de inlämnade medborgarförslagen.  

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt ordförandens förslag. 
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§ 3  Anlägg ett utegym i parken Olympiaplan i Tallkrogen. Svar på 

medborgarförslag 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på ett 

medborgarförslag om att anlägga ett utegym i parken Olympiaplan i Tallkrogen. 

 

Ärendet 

I ett medborgarförslag föreslås att ett utegym anläggs i parken Olympiaplan i Tallkrogen. 

Förslagsställaren vill även att en miniramp för skejtboard ska uppföras. 

 

Olympiaplan genomgick en omfattande upprustning för några år sedan. Ombyggnaden 

gjordes till stor del efter de boendes önskemål. Förvaltningen anser att parkens öppna 

karaktär har ett värde och därför bör bevaras. För skejtintresserade kommer en större 

anläggning att byggas i parkleken Nybygget i Gubbängen. Anläggningen beräknas stå färdig 

under nästa år. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2016-08-29. 

Dnr 1.2.4-205/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V), Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) 

yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Peter Öberg (L) yrkade att nämnden skulle bifalla medborgarförslaget. I detta instämde Lars 

Jilmstad m fl (M), och Niklas Dahlgren (C) instämde med ett ersättaryttrande. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 

förvaltningens förslag. 

 

Reservation och ersättaryttrande  

Lars Jilmstad m fl (M) och Peter Öberg (L) / Niklas Dahlgren (C)  

 

1. Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att anlägga ett utegym i parken Olymiaplan i 

Tallkrogen. 

2. Stadsdelsnämnden överlämnar detta beslut som svar på medborgarförslaget om ett 

utegym på platsen. 

3. Nämnden anför därutöver följande. 

 

Utan att förstöra parkens funktion eller skönhet kan ett utegym anläggas i anslutning till 

lekplats och bollplan. Att då kombinera barnens lek med vuxnas gymmande stärker att hela 

familjer kan nyttja parken samtidigt. 
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§ 4  Anlägg grillplatser med brandsäkra sopkärl vid Farstastrandsbadet. Svar 

på medborgarförslag 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på ett 

medborgarförslag om att anlägga grillplatser med brandsäkra sopkärl vid Farstastrandsbadet. 

 

Ärendet 

I ett medborgarförslag föreslås att grillplatser med tillhörande brandsäkra sopkärl ska 

anläggas vid Farstastrandsbadet. Bakgrunden är att användningen av engångsgrillar förstör 

gräsmattan och att grillning sker trots rådande eldningsförbud.  

 

Förvaltningen vill förtydliga att det inte finns något generellt eldningsförbud vid 

Farstastrandsbadet. Där finns också ett brandsäkert sopkärl där engångsgrillar kan kasseras. 

Det skulle vara bra med mer försiktighet vid användning av engångsgrillar men det är svårt 

att påverka besökarnas beteende. En grillplats kan fungera som en mötesplats och 

förvaltningen föreslår att en permanent grill anläggs vid Farstastrandsbadet.   

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2016-08-29. 

Dnr 1.2.4-213/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 5  Utseende av personuppgiftsombud enligt personuppgiftslagen 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden utser förvaltningens kommunikationsansvariga Hillevi Ärlsjö Gillgren till 

personuppgiftsombud för Farsta stadsdelsnämnd istället för tidigare kommunikations-

ansvariga Marie Khoury.  

 

Ärendet 

Enligt personuppgiftslagen (PuL) är stadsdelsnämnden personuppgiftsansvarig, vilket 

innebär ett ansvar för att lagen efterlevs. Stadsdelsnämnden kan enligt PuL till sin hjälp utse 

personuppgiftsombud som ska se till att personuppgifter behandlas på ett korrekt sätt.  

 

Eftersom nämndens personuppgiftsombud, kommunikationsansvariga Marie Khoury, har 

avslutat sin anställning föreslår förvaltningen att nämnden utser förvaltningens nya 

kommunikationsansvariga, Hillevi Ärlsjö Gillgren, till nytt personuppgiftsombud. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2016-08-22. 

Dnr 1.1-514/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 6  Deltagande i Internationella Demokratidagen 2016 

 

BESLUT 

Nämnden uppdrar retroaktivt åt Klas Wissman (M) att delta vid Internationella 

Demokratidagen torsdag den 15 september.  

 

Ärendet 

Stadsdelsnämndens ordförande och vice ordförande har gemensamt föreslagit att Klas 

Wissman (M) – som är vice ordförande i nämndens demokratiråd – retroaktivt får i uppdrag 

att delta vid Internationella Demokratidagen torsdag den 15 september i Stockholm. (Ett 

uppdrag att delta är en förutsättning för arvode och möjlighet att söka ersättning för förlorad 

arbetsinkomst.) Heldagskonferensen är kostnadsfri och arrangeras av EU-kommissionens 

representation i Sverige, International IDEA, schweiziska ambassaden i Sverige och 

Demokratiskolan vid Studiefrämjandet. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2016-08-31. 

Dnr 1.1-527/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 7  Uppföljning av stadsdelsnämndens budget 2016 – tertialrapport 2 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden godkänner tertialrapport 2 för 2016. 

2. Nämnden godkänner omslutningsförändring om 18,0 mnkr. 

3. Nämnden hemställer hos kommunstyrelsen om stimulansbidrag för omstrukturering 

av äldreboende om 0,5 mnkr. 

4. Nämnden hemställer hos kommunstyrelsen om medel för omställning av verksamhet 

inom äldreomsorg om 10,5 mnkr. 

5. Nämnden hemställer hos kommunstyrelsen om budgetjustering för ökade kostnader för 

internränta om 0,5 mnkr. 

6. Nämnden hemställer hos kommunstyrelsen om budgetjustering för ökade kostnader för 

avskrivningar om 2,0 mnkr. 

7. Omedelbar justering. 

 

Ärendet 

Förvaltningen bedömer att Farsta stadsdelsnämnd bidrar till att kommunfullmäktiges fyra 

inriktningsmål samt tillhörande mål för verksamhetsområdena uppfylls. Stadsdelsnämnden 

prognosticerar en budget i balans, men behovet av äldreomsorgsinsatser är fortfarande stort 

och innebär ekonomiska utmaningar. Prognosen förutsätter att nämnden kompenseras för 

tomgångskostnader på Edö servicehus. Sjukfrånvaron är ett annat område där fortsatta 

åtgärder krävs för att resultaten ska kunna förbättras. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2016-09-15. 

Dnr 1.2.1-480/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 

 

Lars Jilmstad m fl (M) och Peter Öberg (L) anmälde ett särskilt uttalande.  

 

Särskilt uttalande  

Lars Jilmstad m fl (M) och Peter Öberg (L)  

 

Ett Stockholm där alla har möjlighet att förverkliga sin potential och där framtida 

generationer växer upp med jämlika livschanser kräver välfärd i världsklass. Den 

rödgrönrosa majoriteten höjer skatten men har samtidigt problem med att finansiera 

kärnverksamheter som äldreomsorgen och hemtjänsten i Farsta.  

 

Trots skattehöjningarna har majoriteten svårt att få pengarna att räcka till. Sammantaget i 

Stockholm går äldreomsorgen, individ- och familjeomsorgen och förskolan med underskott, 

även om situationen varierar mellan stadsdelarna. I synnerhet hemtjänsten går med 
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underskott på många håll. Läget för socialtjänsten är pressat på många håll, såväl av 

kostnadsutvecklingen som av personalsituationen. Många stadsdelsnämnder varnar för att 

rätt till heltid inom förskolan riskerar att leda till ofinansierade kostnadsökningar. 

 

Det ansträngda ekonomiska läget ställer stora krav på stadsdelsnämnden att prioritera. 

Mindre angelägna satsningar och projekt måste få stå tillbaka för att värna 

kärnverksamheterna. Tyvärr har majoriteten visat sig ha svårt att göra sådana prioriteringar. 

Symbolprojekt och perifera satsningar har tillåtits tränga ut insatser som gör verklig skillnad 

för de barn, vuxna och äldre som behöver hjälp från staden. 

 

Att kombinera en ekonomi i balans med höga ambitioner i välfärden, utan skattehöjningar 

som hotar jobben och företagandet, är en svår uppgift. Men den är avgörande om Farsta ska 

bli en stadsdel som klarar integrationen av nyanlända och ger kunskap och framtidstro åt 

växande generationer, utan att urholka vår förmåga att långsiktigt ta ansvar för välfärden. 

 

Farsta behöver ett nytt och alliansstyrt ledarskap som ger varje stockholmare större resurser 

att forma sitt eget liv. 
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REMISSER OCH YTTRANDEN 

 

§ 8  Strategi för fossilbränslefritt Stockholm 2040. Svar på remiss från 

kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av 

förslag till strategi för fossilbränslefritt Stockholm 2040. 

2. Omedelbar justering. 

 

Ärendet 

Kommunfullmäktige beslöt i budget 2015 att Stockholm ska vara en fossilbränslefri stad år 

2040. Redan till år 2020 ska utsläppen av koldioxidekvivalenter, CO2e, ha minskat till 2,3 

ton per invånare. Den nu föreslagna strategin utgör riktlinjer för de klimatrelaterade målen i 

stadens miljöprogram 2016–2019 och för målet om fossilbränslefrihet 2040. 

 

Förvaltningen ser positivt på ambitionen att verka för att Stockholm som helhet ska vara 

fossilbränslefritt 2040. Åtgärderna som föreslås i strategin är många och omfattande men 

sannolikt nödvändiga för att nå målet. Det är positivt om staden kan agera förebild och nå 

målet en fossilbränslefri organisation redan 2030.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2016-08-29. 

Dnr 1.5.1-375/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 9  Strategi och riktlinjer för hantering av fordon för kommunkoncernen 

Stockholms stad. Svar på remiss från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av 

förslag till strategi och riktlinjer för hantering av fordon för kommunkoncernen Stockholms 

stad. 

 

Ärendet 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden har utarbetat ett förslag till riktlinjer och en långsiktig 

strategi för hantering av fordon för kommunkoncernen Stockholms stad. En tydligare 

styrning behövs för att följa upp stadens kostnader och hur fordonen används. 

 

Det finns ett behov av förbättring av fordonshanteringen och förslaget är i det stora hela bra. 

Något tveksamt är dock det relativt omfattande ansvar som tillförs nämnden. För att få en 

effektiv hantering av fordon kan det därför vara en idé att flera nämnder har en gemensam 

fordonsansvarig.   

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2016-08-29. 

Dnr 1.5.1-431/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 10  Strategi för Stockholm som smart och uppkopplad stad. Svar på remiss 

från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av 

förslag till strategi för Stockholm som smart och uppkopplad stad. 

 

Ärendet 

Kommunstyrelsen har i budget 2016 fått i uppdrag att i samverkan med AB Stokab 

(Stockholms stads IT-infrastrukturbolag), miljö- och hälsoskyddsnämnden och 

trafiknämnden ta fram en strategi för Stockholm som smart och uppkopplad stad.  

 

Förvaltningen ställer sig positiv till förslaget till strategi för Stockholm som smart och 

uppkopplad stad. Förvaltningen ser stor potential att genom digitalisering och nya smarta 

lösningar kunna förenkla och förbättra tjänster inom det sociala området. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2016-09-01. 

Dnr 1.5.1-392/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V), Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) 

yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Peter Öberg (L) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag och lade därutöver 

fram en egen text. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 

förvaltningens förslag. 

 

Arne Fredholm (M) anmälde jäv och lämnade sammanträdet medan ärendet handlades. 

 

Reservation  

Peter Öberg (L)  

 

1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av 

förslag till strategi för Stockholm som smart och uppkopplad stad. 

2. Stadsdelsnämnden anför därutöver följande. 

 

Liberalerna har länge drivit frågan om ett uppkopplat och smart Stockholm. 2010 

genomfördes Chydeniusinitiativet med syfte att Stockholm skulle bli världsledande vad det 

gällde öppenhet i de offentliga arkiven, inte minst digitalt. Stockholm bör nu gå vidare med 

att öka tillgängligheten och transparensen hos stadens förvaltningar. Beslut och information 

ska enkelt bli tillgängliga för medborgarna, genom öppna arkiv, smarta e-tjänster och snabb 
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service. Den digitala informationsförsörjningen är mycket viktig ur ett demokratiskt 

perspektiv. Men digitaliseringen rymmer så mycket mer än så. 

 

Därför är det bra att Stockholms stad satsar på att använda nutida och framtida digitala 

möjligheter för att göra livet ett enklare och bättre för invånare, företagare och besökare. 

Lika viktigt är det att digitaliseringen också får genomslag inom stadens verksamheter. 

Stadens förvaltningar och bolag måste bli bättre på att använda de möjligheter 

digitaliseringen ger och bidra till en smartare välfärd.  

 

Medborgarna måste få större tillgång till och kontroll över den information som berör dem, 

samtidigt som förvaltningarnas förmåga att använda datamängder på aggregerad nivå, med 

respekt för den personliga integriteten, måste uppmärksammas. Tillgången till information 

kan leda till en verklig revolution inom valfrihetsområdet, men då måste staden se till att den 

information som brukarna får är relevant, korrekt och lättöverskådlig. 

 

Möjligheterna att med hjälp av digital teknik anpassa allt från undervisning till äldreomsorg 

utifrån den enskildes förutsättningar och behov är närmast oändliga. Det kräver dock 

moderna regelverk som skyddar individens integritet och centrala kvalitetskrav utan att 

hämma nya metoder. Som Sveriges största kommun och en av Europas storstäder måste 

Stockholm spela en avgörande roll i påverkansarbetet för ändamålsenliga regelverk på 

nationell och europeisk nivå. 

 

Staden måste utnyttja den kraft som ligger i Stockholmsregionens högskolor genom att till 

exempel erbjuda möjligheter att testa nya metoder i form av examensarbeten. Medarbetarnas 

möjligheter att testa och implementera nya idéer i verksamheten måste stärkas. Inte minst i 

upphandling måste medarbetarnas synpunkter, perspektiv och arbetssätt tas tillvara. Staden 

måste hela tiden upprätthålla en ledande kompetens på upphandlingsområdet för att med ett 

effektivt användande av skattemedel få flexibla lösningar som fungerar för anställda och 

medborgare och som kan anpassas och utvecklas över tid. 

 

Stockholm ska vara en smart stad och ligga i framkant av det digitala innovationsarbetet. 
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§ 11  Reviderade riktlinjer för medföljare vid semesterresa. Svar på remiss 

från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av 

förslag till reviderade riktlinjer för medföljare vid semesterresa. 

2. Omedelbar justering. 

 

Ärendet 

Socialnämnden föreslår förändringar i stadens riktlinjer för medföljare vid semesterresa. 

Förändringarna har sin bakgrund i prejudikat de senaste året som ställer krav på förändrad 

handläggning jämfört med vad som anges i nuvarande riktlinjer. Av prejudikat och gällande 

praxis framgår att behov av medföljare vid semesterresa normalt inte tillgodoses genom 

beslut enligt LSS, med undantag för personlig assistans. Riktlinjerna behöver förtydligas för 

att syftet om likställighet ska uppnås. 

 

Förvaltningen ser positivt på att riktlinjerna förtydligas. Riktlinjerna ger den enskilde en 

utvidgad rätt till medföljare vid semesterresa.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2016-08-30. 

Dnr 1.5.1-390/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 

 

Lars Bäck (V), Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) anmälde ett särskilt 

uttalande. 

 

Särskilt uttalande 

Lars Bäck (V), Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) 

 

Stadsdelsnämnden välkomnar att riktlinjerna förtydligas men ser i likhet med rådet för 

funktionshinderfrågor i Farsta att de trots detta kan vara svåra att tolka. Det kan kanske 

avhjälpas genom att det centralt tas fram någon form av tydlig samlad och kortfattad 

information för såväl sökande som handläggare. 
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§ 12  Reviderade regler för intagning och plats i förskolan. Svar på remiss från 

kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av 

förslag till reviderade regler för intagning och plats i förskolan. 

 

Ärendet 

I stadens budget för 2016 anges att regler för intagning och plats i förskolan och pedagogisk 

omsorg ska ses över. Stadsledningskontoret föreslår flera ändringar, bland annat att reglerna 

ska följas av alla huvudmän oavsett regi. 

 

Förvaltningen ställer sig i huvudsak positiv till förtydligandena av intagningsreglerna, men 

ser vissa nackdelar med regeländringen att barn till föräldrar som är föräldralediga med 

yngre syskon ska ha rätt att gå på heltid på förskolan.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2016-09-12. 

Dnr 1.5.1-509/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V), Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) 

yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Lars Jilmstad m fl (M) och Peter Öberg (L) yrkade att nämnden skulle delvis bifalla 

förvaltningens förslag och lade därutöver fram ett eget förslag. I detta instämde Niklas 

Dahlgren (C) med ett ersättaryttrande. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 

förvaltningens förslag. 

 

Lars Bäck (V), Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) anmälde ett särskilt 

uttalande. 

 

Reservation och ersättaryttrande  

Lars Jilmstad m fl (M) och Peter Öberg (L) / Niklas Dahlgren (C)  

 

1. Stadsdelsnämnden bifaller delvis förvaltningens förslag till svar på remissen av förslag 

till reviderade regler för intagning och plats i förskolan. 

2. Stadsdelsnämnden föreslår att kommunfullmäktige avslår förslaget om rätt till förskola 

på heltid för barn till föräldralediga. 

3. Stadsdelsnämnden anför därutöver följande. 

 

När utbildningsförvaltningen utrett möjligheten att även barn till föräldralediga ska omfattas 

av rätt till heltid framgår ett tydligt mönster. Samtliga svarande (se bilaga till detta ärende, 
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Stadsledningskontorets tjänsteutlåtande), såväl de fristående förskolorna genom 

referensgruppen för fristående förskolor, som stadsdelsförvaltningarna har uppgett att 

”förslaget skulle innebära negativa konsekvenser på de organisatoriska förutsättningarna, i 

form av krav på högre personalresurser, ökade kostnader och större barngrupper under en 

period av dagen. Utbildningsförvaltningen har gjort en beräkning som visar att varje 

förskoleavdelning i snitt skulle utökas med ett barn om förslaget genomförs. 

 

Den påfrestning på verksamheten som en rätt till heltid på förskolan för föräldralediga 

innebär är oacceptabel. Förskolans höga kvalitet kommer av naturliga skäl att naggas i 

kanten om förslaget genomförs, särskilt som det ska genomföras utan att några ytterligare 

ekonomiska medel för detta tillförs förskolan.  

 

Förskolan i Stockholms stad står inför en rad utmaningar, och där växande barnkullar samt 

bristen på utbildade förskollärare är de allra mest akuta och högst prioriterade frågorna just 

nu. Det är därför svårt att motivera prioriteringar som innebär att ett redan generöst regelverk 

blir än mer omfattande. För oavsett vad den s-ledda majoriteten i Stockholms stad säger så 

kommer en reform likt denna att innebära kostnader. I Uppsala kommun beslutade nyligen 

den s-ledda majoriteten i kommunen att minska antalet timmar i förskolan för barn till 

föräldralediga från 30 till 20 timmar. Totalt berörs 1600 barn och på det räknar man med att 

spara drygt 25 miljoner kronor per år. Givet Stockholms storlek så bör kostnaden uppgå till 

närmare 100 miljoner kronor.  

 

För att inte urholka förskolans kvalitet, försvåra schemaläggning och organisation, eller leda 

till större barngrupper, bör de nuvarande reglerna för rätt till förskola för barn vars föräldrar 

är föräldralediga kvarstå. Det vill säga bibehålla följande lydelse: 

 

”Förskolebarn vars förälder/vårdnadshavare är föräldraledig enligt föräldraledighetslagen för 

vård av nyfött syskon, har rätt till plats om max 30 timmar per vecka fördelade under 4 eller 

5 dagar och mellan klockan 8-9 och 14-16. Förläggningen av tiden regleras terminsvis. 

Förändringen träder ikraft en månad efter barnets födsel.” 

 

Slutligen är det anmärkningsvärt att ett beslut som har så stora effekter på verksamheterna, 

såväl de kommunala som de fristående, inte har remitterats till branschorganisationerna för 

de fristående förskolorna. Det är heller inte, givet ärendets omfattning, bra att ärendet 

dessutom stressas fram genom att remisstiden endast är på sex veckor.  

 

Särskilt uttalande 

Lars Bäck (V), Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) 

 

Den moderna förskolans pedagogiska verksamhet utrustar barnen med väsentliga förmågor, 

kunskaper och sociala färdigheter. Att gå på förskola ger också barnen bättre förutsättningar 

att nå sina kunskapsmål och att trivas i skolan. Förskolan har långsiktiga positiva effekter på 

barns lärande och utveckling och dessa effekter tenderar att vara stabila under lång tid – 

förskolan är en viktig del av starten på det livslånga lärandet. Förskolan fungerar utjämnande 

av socioekonomiska skillnader och är för många föräldrar ett ovärderligt stöd i omsorgen och 
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fostran av deras barn. Det är därför viktigt att ge alla barn, oavsett familjesituation, lika rätt 

till förskolans verksamhet. 

 

Förslaget innebär att det i hela staden blir ytterligare cirka 1 barn per avdelning som nu 

kommer att få möjlighet att gå upp till 2 timmar extra per dag om föräldrarna så önskar. 

Spridningen över staden är dock inte helt jämn. I vissa stadsdelar berörs fler barn, och i 

andra stadsdelar berörs färre barn. Införandet kommer därför noga att följas upp för att bland 

annat säkerställa en god arbetsmiljö.  

 

Värt att notera är också att en del tid kommer att frigöras från både förskolepersonal, 

föräldrar" och stadsdelsnämnder som idag måste handlägga tusentals deltidsavtal för barn 

som har begränsad vistelsetid på grund av nyfött syskon samt ansökningar om avsteg från 

begränsad vistelsetid. Med rätt till heltid för alla barn minskar administrationen samtidigt 

som flexibiliteten för föräldrarna ökar i och med större valmöjlighet att välja när de ska 

lämna och hämta på förskolan. 

 

Vi i Farsta Stadsdelsnämnd är därför positiva till de nya riktlinjerna men kommer samtidigt 

noga att följa utvecklingen inom vår stadsdels förskolor. Skulle det visa sig att reformen 

leder till att det uppstår ett ökat behov för att verksamheten ska fungera på ett bra sätt för 

våra barn, vår personal samt föräldrarna så kommer vi givetvis att ta politiska initiativ i 

frågan och ta kontakt med våra partiers företrädare i kommunstyrelse samt 

kommunfullmäktige. 
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§ 13  Motion M om insatser för att underlätta övergången mellan förskola och 

grundskola. Svar på remiss från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av 

motion från Anna König Jerlmyr och Cecilia Brinck, båda Moderaterna, om insatser för 

att underlätta övergången mellan förskola och skola. 

2. Omedelbar justering. 

 

Ärendet 

I en motion till kommunfullmäktige föreslår Anna König Jerlmyr och Cecilia Brinck, båda 

Moderaterna, insatser för att underlätta övergången mellan förskola och grundskola. 

 

Förvaltningen är överens med motionärerna om vikten av en väl förberedd övergång mellan 

förskola och grundskola. Staden har redan idag tydliga riktlinjer för hur övergången ska gå 

till, med betoning på barn i behov av särskilt stöd. Förvaltningen anser att screening av 

samtliga blivande skolelever är för resurskrävande. Förskoleverksamhetens uppdrag omfattar 

inte bedömning av barn. Det finns varken förutsättningar eller kompetens att genomföra en 

omfattande professionell screening. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2016-07-18. 

Dnr 1.5.1-295/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V), Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) 

yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Lars Jilmstad m fl (M) yrkade att nämnden skulle föreslå att kommunfullmäktige bifaller 

motionen. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 

förvaltningens förslag. 

 

Reservation  

Lars Jilmstad m fl (M)  

 

1. Stadsdelsnämnden föreslår att kommunfullmäktige tillstyrker motionen. 

2. Stadsdelsnämnden anför därutöver följande. 

 

Det är centralt att övergången mellan förskola och grundskola fungerar bra och att eleven, i samband 

med övergången, genast får det stöd och den hjälp som eventuellt kan behövas. Dessvärre fungerar 

inte övergången mellan för- och grundskola tillfredsställande i alla delar av Stockholms stad idag och 

ofta hamnar barn i behov av särskilt stöd i kläm.  Antingen har inte den nya skolan hela bilden klar för 

sig eller också har eventuella diagnoser inte identifierats och särskilda insatser uteblir eller 
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underskattas därför. Det är allvarligt eftersom all forskning visar på att tidiga insatser är avgörande för 

en elevs möjligheter att tillgodogöra sig sin utbildning.  

 

Vi anser därför att screening är ett viktigt verktyg för att tidigt uppmärksamma enskilda elevers behov 

men också för att kunna sätta in de insatser som behövs för att stötta och hjälpa de elever som har 

behov av det.  

 

Olika typer av screeningverksamheter har funnits tidigare och fram till för några år sedan genomförde 

skolhälsovården regelbundna kontroller för att kunna identifiera elevers behov i unga åldrar. I 

samband med förändringar i skollagen och omorganisering inom elevhälsan så blev dessa 

undersökningar frivilliga och idag genomgår endast var fjärde elev motsvarande undersökningar.  

 

Tanken med förslaget är inte att det är förskolans pedagogiska personal som ska genomföra en 

screening för att identifiera neuropsykiatriska funktionsnedsättningar eller dyslexi, utan screeningen 

ska naturligtvis genomföras av människor som besitter den kompetensen. I grund och botten handlar 

det om att utbildningsnämnden och stadsdelsnämnderna får gemensamt ansvar för att se till att dessa 

kontroller de facto genomförs.  
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ANMÄLNINGSÄRENDEN 

 

§ 14  Beskrivning av socialtjänsten i Stockholms stad 2015. Rapport från 

socialnämnden 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden lägger socialnämndens rapport Beskrivning av socialtjänsten i 

Stockholms stad 2015 till handlingarna. 

 

Ärendet 

Socialnämndens rapport om stadens socialtjänst 2015 ger en samlad bild av läget inom 

följande verksamhetsområden: ekonomiskt bistånd, barn och ungdom, funktionsnedsättning, 

socialpsykiatri, missbruk, hemlöshet och våld i nära relationer. Rapporten skrivs för sjunde 

året i rad. 

 

Farsta och tre andra stadsdelsnämnder har högre kostnader än genomsnittet i Stockholm stad 

för ekonomiskt bistånd kopplat till tillfälliga boendelösningar, en kostnad som ökar i de 

flesta stadsdelsområden. Siffrorna i rapporten visar också att Farsta är en av fyra 

stadsdelsnämnder som har högre andel anmälda misshandelsbrott mot barn och vuxna. 

Förvaltningen fortsätter arbeta aktivt med dessa frågor. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2016-08-29. 

Dnr 1.6-517/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 15  Övriga anmälningsärenden och beslut enligt delegering 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden lägger anmälan av nedanstående ärenden och beslut till handlingarna. 

 

Funktionshinderrådets protokoll den 12 september 2016 

 

Pensionärsrådets protokoll den 12 september 2016 

 

Demokratirådets protokoll den 8 september 2016 

 

Utvecklings- och näringslivsrådets protokoll den 24 augusti 2016 

 

Övriga anmälningsärenden och stadsdelsdirektörens beslut enligt delegering 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendena i en sammanställning daterad 2016-09-06. 

Dnr 1.1-32/2016 

 

Följande beslut har fattats av stadsdelsdirektören under perioden 9 augusti – 6 september 

2016, enligt nämndens delegering. 

 

1. 2016-08-10: Beställning av åtgärder på gungytor inom Farsta stadsdelsområde. Dnr 3.1-

187/2016. 

2. 2016-08-10: Beställning av uppförande av grillhus på Farstanäset. Dnr 3.1-179/2016. 

3. 2016-08-29: Beslut om tillförordnad stadsdelsdirektör under perioden 10-18 september. 

Dnr 1.1-516/2016. 

4. 2016-08-31: Genomförandebeslut avseende uppsättning av ledräcken i branta backar. 

Dnr 3.1- 529/2016. 

5. 2016-09-01: Genomförandebeslut avseende utbyte och renovering av uttjänta bänkar. 

Dnr 3.1- 530/2016. 
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ÖVRIGT 

 

§ 16  Nämndens frågor och information från förvaltningen 

 

Inför dagens sammanträde hade Socialdemokraterna, Miljöpartiet och Vänsterpartiet lämnat in 

följande fråga om översyn av gatu-, park- och gångvägsbelysning inför den mörka årstiden. 

Frågan ställdes vid sammanträdet av Fatou Mané (S). 

 

”Vi lever i ett land där det inom några veckors tid börjar skymma vid 16.00. Sedan 

sommaren har massor av barn och unga börjat vistas utomhus, vilket är fantastiskt. Man 

spelar Pokémon Go och de flesta s k ”Gymen” och ”Stopen” är vid platser där det finns 

saker som karaktäriserar området/en. Allt detta är positivt. 

 

Detta innebär att många barn rör sig ute under den mörka tiden på dygnet numera. Efter 

en mindre rundresa i stadsdelsområdet kan vi notera att det finns belysning som brister på 

vissa platser. Detta kan också ha att göra med hur olika relä är inställda efter 

årstid/skymning. Det saknas belysning vid ett antal övergångsställen i stadsdelsområdet. 

Detta bör ses över/inventeras.  

 

Vi önskar därför att stadsdelsförvaltningen kontaktar trafikkontoret angående en översyn av 

gatubelysningen samt annan offentlig belysning som trafikkontoret ansvarar för.  

 

Samtidigt vill vi gärna att nämnden får en redovisning av hur vi säkerställer att den 

belysning som stadsdelsförvaltningen ansvarar för ses över och fungerar  i hela 

stadsdelsområdet. 

 

Detta är dels särskilt kopplat till den ökade frekvensen av barn och unga som numera rör sig 

ute under mörka tiden i stadsdelsområdet. Men fungerande belysning är även en viktig 

trygghetsskapande fråga för samtliga boende oavsett ålder och kön i vår del av staden.” 

 

Förvaltningschef Kerstin Sandström berättade att stadsdelsnämndens entreprenör varje år i 

augusti, inför den mörka årstiden, gör en ordentlig genomgång av den belysning som är 

nämndens ansvar. Förvaltningen ser nu också över om det behövs belysning på lekplatser, på 

samma sätt som det idag finns i bemannade parklekar. Förvaltningen återkommer med 

besked från trafikkontoret. 

 

Arne Fredholm (M) refererade till dagsfärsk nyhetsrapportering om att kulturbidraget är 

ojämnt fördelat mellan tjejer och killar i vissa delar av staden, och undrade hur det förhåller 

sig i Farsta. Förvaltningschefen lovade återkomma med svar vid nästa sammanträde.  

 

Arne Fredholm (M) undrade också om det inte är dags att hålla ett nämndsammanträde i 

Tallkrogen eller Gubbängen, med tanke på att nämnden sammanträder i olika stadsdelar. 

Lars Bäck tackade för förslaget och svarade att nästa års turnéplan ännu inte är lagd. 

 

Ordföranden avslutade den öppna delen av sammanträdet. 


